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Hoge commissaris te Djakarta (Lamping) aan minister van Buitenlandse Zaken (Beyen) en minister zonder
portefeuille (Luns), 4 okt. 1952

Bij een afscheidsbezoek van Speekenbrink aan Djuanda toonde laatstgenoemde zich mededeelzamer
dan gewoonlijk. De volgende punten kwamen ter sprake.
1. Djuanda deelde mede nog steeds niet te weten of zijn reis naar Nederland en West-Duitsland
doorging. Secretaris-Generaal Sutoto gaat nu naar Nederland teneinde enige aangelegenheden te
bespreken. Speekenbrink begreep dat Sutoto ook de KLM zal benaderen. In dit verband deelde
Djuanda mede, dat Van der Ploeg in zijn weergave van zijn met Djuanda gevoerde besprekingen
enige elementen had ingelast, welke niet waren besproken. Hieraan werd toegevoegd de mededeling,
dat regeling van de Garuda-kwestie steeds meer urgent werd, waarbij als voorbeeld werd genoemd
recente motie van Garuda-arbeiders, waarin geëist wordt vervanging van huidige Indonesische
onderdirecteur Mochtar door (ter keuze van Garuda) Dr. Gani (bekende voorzitter van Pionner
Aviation Airlines), Sahatapy Engels (parlementslid) of Zainal Abidin (parlementslid). Deze eis zal aan
locale arbeidscommissie worden voorgelegd.

In de verdere loop van het gesprek gaf Djuanda te kennen te willen streven naar een technical
assistance-overeenkomst met KLM in de geest van overeenkomst ICAO-missie. Op de opmerking
van Speekenbrink, dat het toch om een veel moeilijker object ging, aangezien de betrouwbaarheid
van de luchtvaartdienst essentieel is en deze slechts verzekerd is door een alleszins bekwame
bedrijfsleiding, antwoordde Djuanda, dat hij de bezwaren wel kon zien, doch dat niettemin
Indonesische zeggenschap ook in de bedrijfsvoering van de Garuda vereist zal zijn. Voor een
managementcontract met de KLM voelt Djuanda daarom niet. Wel erkende hij, dat de
betrouwbaarheid van materieel en landingsterreinen speciaal ook tegenover vliegend personeel, moet
zijn gewaarborgd.
2. Djuanda vroeg wie Speekenbrink als financieel-economisch adviseur zal opvolgen. Hierop werd
geantwoord, dat zulks nog niet bekend was en dat vervanging wellicht voorshands achterwege zal
blijven, dat de functie van financieel-economisch adviseur voornamelijk zin had in het kader van
economische en handelspolitieke samenwerking tussen Nederland en Indonesië. Djuanda verklaarde,
daarbij ook zijnerzijds het practisch wegvallen dezer samenwerking te betreuren, doch dat zulks
voornamelijk door de Nieuw-Guinea-affaire was veroorzaakt. Speekenbrink gaf daarop zijn
persoonlijke opvatting weer door zijn twijfel uit te spreken, of een der beide partijen bevredigende
regeling omtrent Nieuw-Guinea, zo deze al mogelijk zou zijn, een einde zou maken aan de andere
tussen Nederland en Indonesië bestaande moeilijkheden, aangezien de practijk toch telkens weer
uitwees, dat de Nederlanders als zondebok moeten fungeren, vide bijvoorbeeld het huidige rumoer
rondom de Militaire Missie. Deze twijfel werd door Djuanda niet weerlegd.
3. Djuanda verklaarde zijnerzijds ook op ander gebied teleurgesteld te zijn en wel over de
medewerking van het Nederlandse bedrijfsleven. Toen Speekenbrink nadere details vroeg daarop zelf
verklarende de indruk te hebben, dat het bedrijfsleven zich beter en sneller aan de nieuwe
verhoudingen had aangepast dan hij oorspronkelijk had durven hopen, deelde Djuanda mede hier
het oog te hebben op machinaties van Nederlandse handelshuizen, die Indonesische new-comers
bepaalde buitenlandse vertegenwoordigingen afhandig trachten te maken en hen ook bij het
verkrijgen daarvan zoveel mogelijk tegenwerken. Djuanda verklaarde uitdrukkelijk zulks een zeer
gevaarlijke politiek te vinden welke ongetwijfeld haar repercussies zou hebben, aangezien de
Indonesische Regering nooit zou toestaan, dat de opkomst van de Indonesische handelsstand op

Kenmerk: Lamping 200.
©BuZa, archief BZ, ingekomen codetel. Djakarta 1952
http://resources.huygens.knaw.nl/indonesischebetrekkingen1945-1969/Nederlands-indonesischeBetrekkingen1950-1963/Document/18576



deze wijze zou worden belemmerd. Deze opmerking van Djuanda is inmiddels aan de voorzitter van
de VIGI doorgegeven.

Tot dusver de mededelingen van Djuanda, welke met betrekking tot luchtvaart aan Crans zijn
doorgegeven. Hierbij wordt nog aangetekend dat mij uit strikt vertrouwelijk bron is bericht, dat op
de geheime nota van Van der Ploeg aan Djuanda, welke nog niet door laatstgenoemde is
beantwoord, ook in de naaste toekomst niet door Djuanda zal worden gereageerd.


